
50 JAREN B O S B O U W IN DE HOUTVESTERIJ „BREDA" ' 
' door r 

. P. M. T U T E I N NOLTHENIUS. 

Mijnheer de Voorzitter, 
Dames en Heren, 

1 \ * 
Op 7 Juni 1929 en op 2 Juni 1939 heeft de Nederlandse Bosbouw 

Vereniging haar voorjaarsvergadering te Breda gehouden en daar alle 
goede dingen uit drie bestaan, zo is het-mij een groot voorrecht, na 10 
jaren Uwe vereniging alhier wederom een hartelijk welkom toe toe roepen, 
al zal het nu voor de laatste maal zijn. 

Nóg een korte spanne tijds, 8 weken en het is 50 jaren geleden, dat 
het Staatsbosbeheer bij een begrotingswet, en wel die van 21 Juli 1899, 
in het leven werd geroepen. De houtvesterij ,,Breda" bestaat derhalve 
bijna 50 jaren. 

In de negentiger jaren en het begin van deze eeuw vierde het libera-
lisme hoogtij. Het ging velen en inzonderheid de heren fabrikanten goed 
en zo zagen wij, dat in die tijd veel meer dan voorheen aandacht aan de 
bosbouw werd geschonken. 

De Nederlandse Heide Maatschappij, die in 1888 was opgericht, be-
gon zich in die tijd krachtig te ontplooien en overal in den lande werden 
kleinere en grotere percelen heide omgeploegd, dikwijls tot grote diepte, 
waar veelal de stoomploeg voor werd gebruikt, om vervolgens in hoofd-
zaak met 1 en 2 jarige grovedennen te worden beplant. 

Het Koninklijk Huis stelde in deze ontginning grote belangstelling en 
inzonderheid denk ik hierbij aan de bemoeiingen van wijlen Zijne Ko-
ninklijke Hoogheid Prins H e n d r i k d e r N e d e r l a n d e n , die op 
de Veluwe in die jaren grote oppervlakten in bos liet leggen. Het ge-; 
beurde meer dan eens, dat gedurende één dienstjaar oppervlakten van 
300 tot 400 ha werden aangeplant. ' . _ • 

Het Staatsbosbeheer, dat in^ die dagen nog maar een klein lichaam 
was, heeft aan deze wedstrijd tot het ontginnen van grote vlakten bos, 
slechts op bescheiden schaal medegedaan. Het keek als het ware de kat 
uit de boom, volgde inzake de diepe grondbewerking een verstandige 
politiek, hetgeen deels zijn oorzaak vond in de omstandigheid, dat de 
jonge ambtenaren, welke toen ten dage met de leiding van de dagelijkse 
werkzaamheden waren belast, allen leerlingen van V a n S c h e r m -
b e e k waren en door zijn theoriën min of meer waren beïnvloed. 

W i j moeten ons echter beperken tot de houtvesterij „Breda" en keren 
tot ons onderwerp terug. 

Bij de oprichting van het Staatsbosbeheer bedroeg de oppervlakte der 
bossen- en heidevelden bij Breda 3273 ha, waarvan ± 2100 ha bos, terwijl 
thans de opstanden der houtvesterij „Breda" een oppervlakte van 4500 ha 
beslaan, waarvan 2819 ha bos. De toeneming van de totale opperylakte 
der houtvesterij, 1323 ha, vond in de loop der jaren plaats door ontgin-
ning en afronding van de boswachterij „Chaam", alsmede de ruilverka-
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veling van de Stijbeekse Heide, waardoor het mogelijk'werd aldaar 'een 
oppervlakte van plm. 160 ha in bos te leggen. 

Bij de instelling van de houtvesterij „Breda", mag niet over het hoofd 
worden gezien, dat het negenjarig adviseurschap van de houtvester 
V a n S c h e r m b e e k reeds een bepaalde stempel op dit bedrijf had 
gedrukt doof de uiteenlopende proefnemingen op het gebied van bodem-
bewerking, bodemverpleging en dunning, waarvan er meerderen helaas 
niet tot resultaat hebben geleid en welke proeven, althans door de toen-
malige bosbouwwetenschap, niet werden begrepen. 

Na actie volgde reactie eh gedurende de jaren 1899 tot 1907 toen de 
houtvesterij „Breda" onder leiding stond van de opperboswachter W . H. 
v a n B e r k u m , werden vele van de nieuwe denkbeelden van V a n 
S c h e r m b e e k op zijde gezet. Van 1908 tot 1916 kwam de hout-' 
vesterij „Breda onder beheer van houtvester J a g e r G e r l i n g s , de 
latere hoogleraar aan de Landbouwhogeschool, een groot bewonderaar 
van de theorie van V a n S c h e r m b e e k en sedertdien werden de 
proeven op het gebied van grondverbetering en onderzaaiïng met ver-
nieuwde kracht voortgezet. 

Daar wij het voorrecht hadden, leerling van de grote V a n S c h e r m -
b e e k te zijn en daarna ruim 2 jaren onder de toenmalige houtvester 
J a g e r G e r l i n g s te werken, kreeg ik eerst recht de smaak van de 
moderne bosbouw beet en toen in 1916 het. beheer ( der houtvesterij 
„Breda" aan mij werd opgedragen, nam ik mij voor zoveel mogelijk de 
geleerde theoriën diermate in praktijk te brengen, opdat zij op grote 
schaal met beperkte kosten ten uityoer zouden zijn te brengen. 
" Het hoofddoel was te geraken : 
a. tot een doelmatige verpleging en sanering van de bodem om deze 

geschikt te maken voor natuurlijke verjonging ; 
b. de natuurlijke verjonging van de door sommige bosbouwers zo ver-
, smade gróveden en die m.i. door zijn vele goede eigenschappen voor 

de Nederlandse bosbouw onmisbaar is te achten ; 
c. tot het in het leven roepen van jonge eikenculturen door middel van 

bezaaiing. „ • 
Alvorens op deze punten in het kort in te gaan, zo mogen de grote 

rampen, welke deze houtvesterij ten tijde van haar bestaan hebben ge-
troffen, hier niet .onvermeld blijven. 

Op 6 November 1921 teisterde een geweldige orkaan inzonderheid 
het Mastbos, waarbij een hoeveelheid van 6439 m3 groveden door de 
storm werd gestreken. Blijkens het op 1 Januari 1920 vastgestelde be-
drijfsplan bevatte het Mastbos aan totale houtmassa 78745 m3, zodat 
8 ,17% der houtmassa verloren ging. 

Nauwelijks was de verloren gegane houtmassa door de état naar bee-
neden te brengen, bespaard, en de normale voorraad ongeveer benaderd 
of andermaal, deed de storm zich gelden, de storm van 14 November 
1940, welke wel niet zulke grote offers vroeg dan die van 1921, maar 
waardoor in totaal een massa van 3442 m3 verloren ging, waarvan 
3339 m3 groveden, 

In totaal ging derhalve door stormschade gedurende de afgelopen 50 
jaren een hoeveelheid van ruim 11.000 m3 teloor. 

Deze hoeveelheid valt echter geheel in het niet bij de grote hoeveelheid 


